
Hazai élet

Ki mit vár az MDF VII. országos gyűlésétől?
1994. február 18— 20-a között tartja az MDF VII. or
szágos gyűlését, amelyen várhatóan megválasztják a 
legnagyobb kormánypárt új elnökét, ügyvezető elnö
két, megnevezik miniszterelnök-jelöltjét és elfogad
ják a választási programot. Ez az esemény minden
képpen egyike a választások előtti legfontosabb bel
politikai rendezvényeknek. Az alábbiakban parla
menti képviselők véleményét kérdezzük: mit várnak 
az MDF országos gyűlésétől?

SZABÓ IVÁN
(pénzügyminiszter. MDF)

—  Az MDF országos gyűlésétől elsősorban azt vá
rom, hogy elfogadja a párt választási programját, 
amely alapja lehet egy leendő kormányprogramnak. 
A jelenlegi helyzetben indokolt, hogy az országot 
legjobban érintő és a felemelkedés zálogát jelentő 
gazdasági kérdések tekintetében ez a program kissé 
túlsúlyos legyen, tehát indokoltnak látom meghatáro
zó hányadát, 40-50 százalékát tartalmi és érdemi gaz
dasági kérdésekkel kitölteni, hozzátéve, hogy ebben 
a folytonosságra, az eddig megtett útból szabályosan 
kikövetkeztethető lépések megtételére történjék uta
lás. A program nyilvánvalóan nem megalapozatlan 
ígéretekre, hanem egy fejlődési szakaszra épít, ezért 
mindenki számára érthető, elfogadható és nem tűnik 
olyannak, amely előzménymentes és csak választási 
célokat szolgáló ígéreteket tartalmaz.

Mindemellett úgy hiszem, a gazdaság mellett igen 
lényeges részei lesznek a programnak azok a témák, 
amelyek a hosszú távú jövő szempontjából érdeke
sek, ideértve a jog és a közbiztonság kérdését is. Ma
gyarország ugyanis bekerült egy olyan piacgazdasá
gi zónába, amely könnyen a szervezett bűnözés, a 
nemzetközi útvonalak útjába esik, tehát ezzel a kér
déssel is foglalkozni kell, különös tekintettel arra, 
hogy itt a jog és a közbiztonság milyen mértékű. A 
fentieken kívül a programnak megfelelő választ kell 
adnia mindazokra a kulturális, oktatási, nemzetiségi 
és határon túli magyarságra vonatkozó kérdésekre is, 
amelyek a kormányzati munkában és az MDF politi
kájában kezdettől jelen voltak. Ennek a programnak 
az országos gyűlés által megfogalmazott formában, 
igen közérthetőnek kell lennie. Nem hinném, hogy a 
választópolgároknak elméleti fejtegetésekre lenne 
most szükségük. A másik dolog, amit várok az orszá
gos gyűléstől, hogy betölti azokat a személyi hézago
kat, amelyek kiválások, illetve Antall József halála 
folytán nyitva maradtak az MDF elnökségében, és 
ezáltal egy stabil szervezeti struktúrával, egy megfe
lelő, a párt minden áramlatát magában foglaló veze

téssel indulhatunk neki a választásoknak, egy olyan 
programmal, amelynek van üzenete a társadalom 
minden rétege számára. Ha sikerül ezt úgy összefog
lalnunk, ahogyan az előkészítő munkánk alapján jog
gal remélhető, akkor azt hiszem, hogy az MDF opti
mistán tekinthet a választások elé.

CSÉPE BÉLA 
(KDNP)

—  Az MDF országos gyűlésén szerintem végleg 
pont kerül a párton belüli vitákra, és az MDF egysé
ges, erős szervezetként fog megjelenni a közvéle
mény előtt. Egyébként természetes, hogy egy demok
ratikus pártban vannak viták, kellenek is, hogy legye
nek, sajnálatos, hogy a sajtó ezt sokszor indokolatla
nul felnagyítja. A legnagyobb kormánypárt kongresz- 
szusa bizonyára feltárja majd az ország lakosságá
nak azt is, hogy a koalíció mit tudott elvégezni 1990 
májusa óta, mi az, ami külső akadályok miatt nem si
került, s mi az, ami esetleg valóban a mi hibánk kö
vetkeztében. Ennek a koalíciónak a négyéves mérle
ge egyáltalán nem negatív, sőt kifejezetten pozitív, 
és ennek alapján tiszta lelkiismerettel kérhetjük majd 
a választók megbízatását újabb négy évre.

Az eredmények felmutatása elsősorban a legna
gyobb kormányzati felelősséggel bíró MDF-re vár. 
Szeretném itt elmondani, hogy az MDF képviselőit 
közelebbről megismerve az a tapasztalatom: felnőt
tek ahhoz a történelmi felelősséghez és feladathoz, 
amivel ők ebben a parlamenti ciklusban bírtak. Ezt 
mutatja az is, hogy a korábbi, párton belüli ellentéte
ket rendezni tudták. A KDNP mint koalíciós partner 
abban érdekelt, hogy az MDF erősödjön, egysége va
lóságosan és véglegesen helyreálljon, és a választási 
küzdelemben mint komoly erőt mutató párt tudjon 
szerepelni. Az országos gyűlésnek ebben is jelentős 
szerepe lehet.

BÖRÖCZ ISTVÁN
(Kisgazda 36-ok)

—  Úgy ítélem meg, hogy a korábbi, elsősorban 
Csurka István személyéhez kötődő válság elmúltával 
az MDF működésének egyenesen felfelé ívelő szaka
sza indult meg. Talán még jó  időben történt ez a pozi
tív fordulat. A közvélemény-kutatások és egy sor 
egyéb esemény is azt támasztja alá, hogy felfelé íve
lő szakaszban van az MDF, és jelenleg egy egységet 
mutató és magabiztosságot sugárzó, kormányerejű 
pártként jelenik meg a magyar és a nemzetközi köz
vélemény előtt.

Rendkívüli fontosságú, hogy Antall József halála 
sem hozott negatív fordulatot és törést ebben a felfe
lé ívelő szakaszban, gyakorlatilag az új kormányfő 
megválasztása, és mindaz, ami ezzel jár, zökkenő- 
mentesen történt. Azt várom tehát, hogy az országos 
gyűlésen is ez a fajta hangulat és kisugárzás lesz a 
meghatározó, egy szilárd, komoly, országos erejű 
párt jelenik meg. Megmutatkozik ez majd feltehető
en a felszólalásokban, a programban, és amennyiben 
sor kerül az elnökválasztásra, akkor a személyi dön
tésekben is. Eléggé nyilvánvalónak látszik, hogy a 
párt új elnöke Für Lajos lesz. Tehát igazából semmi
féle negatív szenzációt, botrányt és az MDF-et hátrá
nyosan érintő eseményt nem várok a gyűléstől, sőt el
lenkezőleg, arra számítok, hogy a legnagyobb kor
mánypárt erősödése tovább folytatódik. Meggyőző
désem, hogy személyeskedő jellegű viták nem lesz
nek az országos gyűlésen. Biztos, hogy a programot 
illetően lehet majd számítani éles vitákra, de ezek al
kotó szelleműi, előrevivő és egészséges viták lesznek.

SZŰRÖS MÁTYÁS
(az Országgyűlés alelnöke, MSZP)
—  Távol áll tőlem, hogy beleszóljak más pártok 

belső ügyeibe, de ha már kérdeznek, őszintén elmon
dom személyes véleményemet. Mára Magyarorszá
gon három erőcsoportosulás alakult ki: konzervatív, 
baloldali és liberális. Ezeknek egymástól való elhatá
rolódása egyre markánsabbá vált, illetve válik, mi
közben korántsem fedik le a társadalom egészét. A 
konzervatív vagy jobbközép tömörülés fő ereje válto
zatlanul az MDF. Országos gyűlésétől mindenek
előtt azt várom, hogy képes lesz kritikusan, a realitá
sokat figyelembe véve áttekinteni négyéves tevé
kenységét, beleértve kormánykoalíciós szerepét és to
vább halad a megkezdett tisztulás és stabilizáció út
ján.

Az országban kialakult helyzet és az alapvető erő
csoportosulások közötti viszonylagos egyensúly 
ugyanis indokolja, hogy az MDF mint „megújuló”, 
konstruktív konzervatív erő megőrizze helyét a nem
zeti politikai centrumban. Ebből a szempontból fon
tos lehet a Fórum belső ügyeinek további rendezése 
és a megfelelő személyi feltételek megteremtése, 
aminek vannak előjelei. A másik dolog, amin érde
mes elgondolkodni, az, hogy amikor egy ország ne
héz helyzetben van, szükségszerűen előtérbe kerül a 
nemzeti összefogásra vagy nagykoalícióra való törek
vés. Erre vannak külföldi példák, és úgy gondolom, 
hogy ez Magyarországon is felmerül. Ezért az a poli
tikai párt já r el helyesen, amelyik a centrum irányába 
mozdul, és más erőket is ebbe az irányba vonz, mi
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közben egyértelműen elhatárolódik a szélsőséges 
erőktől. Gondolom ezt annak ellenére, hogy sajnála
tos módon valamiféle nemzeti összefogás, netán 
nagykoalíció előfeltételei az utóbbi időben inkább 
romlottak, mintsem javultak volna. Továbbá úgy lá
tom, hogy a Demokrata Fórum két változatra is felké
szül majd. Az egyik az, hogy esetleg továbbra is kor
mánytényező marad, a másik pedig, hogy ellenzéki 
pozícióba szorul. Mintha az MDF most hasonló hely
zetben lenne, mint az MSZP volt 1990-ben. Úgy ér
zem, az országos gyűlés után ebben a tekintetben is 
világosan fogunk látni. Arra számítok tehát, hogy az 
MDF fokozatosan végiggondolja, miért alakult ki 
Magyarországon ebben a történelmi átmeneti idő
szakban olyannyira kormányellenes hangulat —  bár 
ez ma európai jelenség, különösen a világméretű gaz
dasági recesszió miatt — , és az mennyire vezethető 
vissza saját tényleges működésére. Gondolok itt ar
ra, hogy az MDF és a kormánykoalíció a mai problé
mák eredetét döntően a rendszerváltás előtti negyven 
évre vezeti vissza és keveset szól kritikusan arról, 
hogy mi adódhatott ehhez az elmúlt négy év alatt. 
Az ellenzék jó  része viszont szintén eléggé egyolda
lúan csak a mostani hibákra vezeti vissza az ország
ban jelentkező problémákat és nehézségeket. Feltehe
tően valahol a kettő között van az igazság. Összessé
gében tehát azt gondolom, hogy az MDF fokozato
san visszatér eredeti alapállásához, a megváltozott 
körülményeket szem előtt tartva előretekint és az or
szág érdekeinek megfelelően eszközöl politikai, stí
lusbeli és személyi változtatásokat. Ha így történnek 
a dolgok, az MDF fontos politikai tényezője lehet az 
országnak a jövőben is.

nyugat-európai értelemben vett konzervatív párt. Ha 
ez létrejönne, azt nagyon üdvözlendőnek és fontos
nak tartanám, mert egy ilyen pártra szükség van a 
magyar politikai palettán, de erre nem sok esélyt lá
tok. Vannak az MDF-ben olyan képviselők, akik 
erre törekednek, és én őket személy szerint sokra be
csülöm. Azt kívánom nekik, szerezzenek nagyobb 
befolyást a pártjukon belül, hogy véghez tudják vin
ni a szükséges korrekciót, hogy valóban létrejöhes
sen a korszerű, konzervatív MDF. Erre talán a válasz
tások után van esély, amikor az eredmények ismere
tében majd felerősödhetnek a józan hangok az 
MDF-en belül.

KÖVÉR LÁSZLÓ
(Fidesz)

—  Nagyon nehéz a kérdésre válaszolni, mert nyil
vánvaló, hogy az MDF országos gyűlése ugyanúgy a 
választási kampányba illeszkedő rendezvény lesz, 
mint az összes parlamenti pártnak a különböző testü
leti ülései, legyenek azok közgyűlések, választmányi 
vagy elnökségi ülések. Ebből a szempontból tehát 
azt várom, hogy az MDF feltehetően összegezni fog
ja  a kormányzati tevékenységét, és egy olyan mérle
get fog majd a választópolgárok elé tárni, mint hite
les egyenleget, amely látszólag pozitív. Gondolom, 
mást nem is lehet elvárni az MDF-től, mint hogy ezt 
tegye, dacára annak, hogy szerintem a választópolgá
rok többsége —  és természetesen az ellenzék is — 
ezt a mérleget negatívnak látja. Másfelől ennél sok
kal lényegesebb lesz a személyi kérdésekben megmu
tatkozó döntés, amelyről jelen pillanatban nem lehet

megmondani, hogy milyen kimenetelű, illetve hogy 
milyen távra szóló lesz majd. Az Antall József utáni 
korszak kezdetén vagyunk, tehát nagyon fontos az el
nöki pozíció betöltése. Minden valószínűség szerint 
Für Lajos lesz majd az MDF új elnöke. Most még 
nem nagyon lehet megjósolni, hogy jelent-e ez érde
mi befolyást, változást az MDF irányvonalára, illet
ve milyen erőcsoportok, kompromisszumok állnak 
majd a megválasztott elnök személye mögött. Ami 
ebből a mi számunkra fontos —  anélkül, hogy feljo
gosítva éreznénk magunkat a más pártok belügyeibe 
való beleszólásra —  az az, hogy folytatódik-e az 
MDF-nek a középre irányuló politikája, amely min
denféle korábban tapasztalható félreértést és gyanú- 
sítgatást eleve lehetetlenné tesz. Tehát azt várjuk az 
MDF országos gyűlésétől, hogy megerősíti azt a ten
denciát, amely a Fórumra Csurka István kiválása 
után jellemző volt. A magam részéről egyébként —  
bár ezt nem zárnám ki teljesen —  nem számítok sem
milyen drámai vitára ezen az eseményen, nyilvánva
ló, hogy az MDF küldöttei is tisztában vannak azzal, 
amit az elején mondtam, hogy ez egy választási kam
pányba illeszkedő rendezvény, ezért azt gondolom, 
olyan üzenetet nem kívánnak küldeni a választópol
gárok felé, amely arról szól, hogy a demokrata fó
rum magával sincs békében, és belső villongások, 
személyi küzdelmek gyötrik. Ezért az esetleges viták 
a nyilvánosság előtt semmiképpen sem lesznek látha
tók.

POZSGAY IMRE
(független képviselőcsoport, 

az NDSZ elnöke)

SZENT-IVÁNYI ISTVÁN
(SZDSZ)

—  Nincsenek túlzott várakozásaim az MDF orszá
gos gyűlésével kapcsolatban, ezért aligha érhet csaló
dás. Úgy gondolom, többé-kevésbé már lejátszott 
meccsről van szó. A legnagyobb kormánypártnak 
nincs újkeletű mondanivalója. Nem hiszem, hogy lé
nyeges viták lesznek majd, az MDF-ben kialakult 
erőviszonyok vannak, a párt mozgalmi szárnya —  
Lezsák Sándorral és Für Lajossal az élen —  teljesen 
egyértelműen tartja kezében a folyamatokat, nem hi
szem, hogy e tekintetben bármilyen módosulás tör
ténne. Minden bizonnyal Für Lajos lesz a párt elnö
ke, nem hiszem, hogy az MDF lényeges irányváltást 
hajtana végre a választásokig. A miniszterelnök-vál
táskor volt esély arra, hogy az MDF egy más politi
kai irányvonalat fog majd képviselni, mind a párbe
széd, mind a közvetlen napi politika tekintetében, ez 
sajnos nem valósult meg, és a választásokig már 
nem is fog. Amit én fontosnak tartok, és ebből a 
szempontból kicsit szkeptikus vagyok, hogy 
létrejön-e az MDF átalakulása nyomán egy stabil,

—  Az MDF országos gyűlése nyilván tisztújító ha
tározatot hoz, és feltételezem, hogy azon a pártot sta
bilizáló, irányát konszolidáló, személyi és politikai 
döntések születnek. Az MDF országos gyűlésén elnö
köt és ügyvezető elnököt választanak, ezt a megol
dást nyilván szervezetileg indokolja az a helyzet, 
ami Antall József pártelnök halálával bekövetkezett. 
A párt elnöke valószínűleg Für Lajos lesz, de ebbe 
mi kívülről nem szólhatunk bele. Ha az MDF orszá
gos gyűlése a stabilizálódó és irányt megszabó fel
adatát teljesíteni tudja, akkor ez segítségére lehet a 
kormánynak is abban, hogy higgadtan és a társada
lom megelégedésére vezesse el az országot a május 
8-i választásokig. Én azt hiszem, hogy ezen az orszá
gos gyűlésen már nagyobb és irányvonalat érintő vi
ták nem lesznek, a választásokhoz közeli időkben 
ezt egyetlen párt sem engedheti meg magának. Mi
vel a legnagyobb kormánypárt az utóbbi időben sta
bilizálja helyzetét, ezért úgy gondolom, jó  esélye 
van az MDF-nek arra, hogy a választások után is je 
lentős parlamenti pártként vegyen részt a magyar 
közéletben.
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